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‘Materialise levert al wat nodig is om  
in 3D te printen, behalve de printers’

‘Materialise levert alles wat je nodig hebt om in 3D 
te printen, behalve de printers zelf en het materiaal’, vat Peter 
Leys, uitvoerend voorzitter van Materialise, de strategische 
positie van zijn bedrijf samen in een gesprek met Beste Beleg-
ger. ‘Wij zorgen voor de ruggengraat bij het 3D-printen, maar 
we gaan tegelijkertijd overal in het systeem mensen helpen om 
met de printers efficiënt te werken. Daartoe leveren we soft-
ware, maar ook diensten, zowel in printing als in engineering 
en design. En in bepaalde gevallen leveren we de geprinte pro-
ducten zelf aan.’
VFB Kan u nog eens kort zeggen wat 3D-printing precies inhoudt?
Peter Leys Bij 3D ‘printing’ vergelijkt men vaak met het ge-
wone afdrukken, 3D-printing. Dat is niet helemaal ten onrech-
te, maar ook niet helemaal juist. Je moet 3D-printen eerder 
plaatsen in het domein van de productiemethodes, zoals bv. 
frezen of spuitgieten.

De mens maakt al sinds zijn ontstaan dingen in 3D. De dag 
dat hij aan een steen ging kappen om er een soort mes van te 

maken, begon hij dingen te maken in 
3D. Wat hij toen deed, heet nu ‘sub-
tractive manufacturing’: je neemt 
materiaal weg van een groter geheel 
om daar iets bruikbaars van te maken.

Bij 3D-printing spreken we over 
‘additive manufacturing’: we bouwen 
laag per laag op wat we willen beko-

men. M.a.w. 3D-printing is gewoon een productiemethode. 
Dat betekent dat wij uiteindelijk thuishoren in de sector van 
de Industriële Dienstverlening. 
VFB Wat is het voordeel van die manier van werken?
Leys Er zijn drie voordelen: de ‘short time to market’, de ‘re-
duced cost of complexity’ en de ‘reduced cost of variety’. 

De ‘short time to market’ betekent dat wij sneller een 
product kunnen klaar hebben, dan via de traditionele pro-
ductiemethodes. Als je bv. een koffiekop wil maken, moet 
je in de traditionele productiemethode eerst heel het pro-
ductiesysteem opbouwen, voor je het eerste kopje kan pro-
duceren. Maar eens je het productiesysteem opgezet hebt, 
kan je heel snel enkele tienduizenden kopjes produceren.

Met 3D-printing heb je heel dat productiesysteem niet 

nodig om het eerste kopje te maken. Zodra je het computerbe-
stand hebt, met het model van het kopje, kan dat bestand naar 
de 3D-printer gestuurd worden en kan je het kopje printen. 

Dat verklaart waarom de eerste toepassing van 3D-printing 
bestond uit het maken van prototypes. Want je maakt maar 
één prototype. Een autofabrikant ontwikkelt bv. een nieuwe 
bumper voor een wagen. Hij maakt er een prototype van en 
stuurt die naar de windtunnel om intensief te testen. De in-
genieurs brengen op basis van die testen een aantal verbete-
ringen aan en ze kunnen onmiddellijk een nieuw prototype 
maken. 

Dus het ‘rapid prototyping’ was de initiële markt voor 3D-
printing. Dat is intussen een mature markt. Wie nu prototypes 
ontwikkelt, laat die ofwel printen door bedrijven als Materia-
lise, of print die zelf op de eigen 3D-printers, zoals bv. in de au-
tosector. 
VFB Waarom is 3D-printing interessant om complexe producten 
te maken? 
Leys Het tweede voordeel is de ‘reduced cost of complexity’. 
Als je een heel complex stuk wil maken, waar de complexiteit 
niet enkel aan de buitenkant zit, maar ook aan de binnenkant, 
dan lukt dat niet of heel moeilijk met de traditionele metho-
den. Denk bv. aan een honinggraatstructuur, die gewicht moet 
besparen en toch voor stevigheid zorgen.

Met 3D-printing bouwen we laag per laag. Je kan dan aan de 
binnenkant wel een complexe structuur printen, zonder dat er 
enige vorm van assemblage achteraf aan te pas komt. Daarom 
komen dergelijke complexe stukken in aanmerking voor 3D-
printing, eerder dan voor de traditionele productiemethoden.

Combineer de short time to market met de reduced cost 
of complexity en je ziet dat je voor kleine series van com-
plexe stukken vaak beter af bent met 3D-printing. En als bij-
komend voordeel hoef je slechts de hoeveelheden te printen 
die je nodig hebt op het moment en op de plaats waar je die 
nodig hebt.
VFB En wat bedoelt u dan met de ‘reduced cost of variety’?
Leys Dat is het derde grote voordeel van 3D-printing. Bij de 
traditionele productie kan je snel grote hoeveelheden van 
exact hetzelfde product maken. Bij 3D-printing maakt het 
niet uit of je 100 keer exact hetzelfde product print of, via 100 

“Voor kleine series van 
complexe stukken ben 
je vaak beter af met 
3D-printing.”
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licht verschillende be-
standen, 100 geperso-
naliseerde stukken. De 
kosten van het prin-
ten zullen exact dezelf-
de zijn.

Dat is bv. nuttig in 
de geneeskunde. Nu 
worden standaard im-
plantaten gebruikt, 
waarbij de arts de pa-
tiënt daaraan aan-
past. Hij zal, bij wijze 
van spreken, frezen en 
boren aan het bot van 
zijn patiënt tot dat per-
fect aansluit op een 
standaard implantaat. 

Eigenlijk zou het 
andersom moeten 
zijn. En dat is nu wat 
3D-printing mogelijk 
maakt. Met de juiste 
software design tools, 
zoals die welke Mate-
rialise in portefeuil-
le heeft, kan je nu voor 
elke patiënt een im-
plantaat maken dat per-
fect aansluit op zijn of 
haar anatomie, en dat 
zonder meerkosten.

“Onze markt staat nog in haar kin-
derschoenen. Dan moet je de nieuwe 
 spelers helpen en begeleiden en soms 
moet je de markt gewoon zelf maken.”
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‘Materialise levert al wat nodig is om  
in 3D te printen, behalve de printers’

Interview
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Vertrouw op de 
kracht van ervaring.

Met een grote schat aan kennis en ervaring vervolgt de olifant 
evenwichtig en standvastig zijn weg.

Slimme investeringen en jarenlange knowhow vormen de basis 
voor evenwichtige vermogensbeherende fondsen. Dit kenmerkt 
het succesverhaal van het gemeenschappelijke beleggingsfonds 
naar Luxemburgs recht Ethna-AKTIV (T).

Voor evenwichtige beleggingen:
ethenea.be/nl/ethna-aktiv

Ethna-AKTIV (T) is geen garantiefonds. Het prospectus en de essentiële beleggersinformatie (KIID), het jaarlijkse en hal� aarlijkse verslag 
zijn gratis verkrijgbaar (in het Frans en het Nederlands) bij de beheersmaatschappij CACEIS Belgium SA/NV, Avenue du Port / Havenlaan 86C b 320, 
B-1000 Brussels. Dit fonds is een gemengd fonds onder Luxemburgs recht onder de vorm van een FCP, genoteerd in EUR. Het fonds belegt 
zijn vermogen in e� ecten van alle aard, o.a. in aandelen, obligaties, geldmarktinstrumenten, certi� caten en termijndeposito’s. De totale waarde van 
beleggingen in aandelen, aandelenfondsen en soortgelijke e� ecten mag in totaal niet meer bedragen dan 49 % van het nettovermogen van het fonds. 
De belegging in andere fondsen mag niet meer bedragen dan 10 % van het vermogen van het fonds. Hoofdzakelijk worden vermogenswaarden 
verworven van emittenten met zetel in een EU-lidstaat of Zwitserland. Met het oog op de afdekking of de toename van het vermogen kunnen � nanciële 
instrumenten worden gebruikt waarvan de waarde a� ankelijk is van toekomstige prijzen van andere vermogens-bestanddelen (derivaten). U dient elk 
jaar uw aandeel in de dividenden en/of interesten die door het fonds zijn ontvangen aan te geven op uw belastingaangi� eformulier. U vindt verdere 
informatie hierover in het prospectus en in de KIID. Instapkosten: max. 3,0 %. In België bedraagt de roerende voorhe�  ng 25 %. De actuele prijzen van 
de fondseenheden worden gepubliceerd in het dagblad De Tijd. De essentiële beleggers-informatie moet voor elke belegging gelezen worden.
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VFB Waar situeert u Materialise binnen de we-
reld van 3D-printing? 
Leys De techniek van 3D-printing is ont-
staan in de jaren 80. Materialise is gestart in 
1990. Ook wij zijn met prototyping begon-
nen. Maar wij hebben snel ingezien wat de 
voordelen van die productiemethode zijn. 
Wij hebben ons echter niet geconcentreerd 
op de technologie zelf, op het maken van 
printers, zeg maar, maar wel op de toepassin-
gen. Wij hebben ons de vraag gesteld waar die 
technologie het verschil kon maken, waar zij 
waarde kon toevoegen en hoe we dat konden 
ondersteunen. 

In de traditionele manier van produceren 
heb je de fabrikanten die de machines maken 
en verkopen. Je hebt degenen die de machi-
nes gebruiken om te produceren. En dan heb 
je degenen die de producten ontwerpen die 
met die machines gemaakt worden. Dat is 
het ecosysteem van de productie. 

Die partijen bedienen zich van een rug-
gengraat van software en diensten. De ma-
chinebouwers hebben software nodig die 
hun machines aanstuurt. De mensen die die 
machines gebruiken, hebben software nodig 
om het productieproces te organiseren en te 
controleren en gespecialiseerde mensen die 
het proces voor hen begeleiden en in bepaal-
de gevallen zelfs overnemen. En de ontwer-
pers van producten die in 3D geprint zullen 
worden, ten slotte, hebben software en geso-
fisticeerde diensten nodig om die producten 
te ontwikkelen.

Welnu, wat Materialise doet, is in de eerste 
plaats dat platform van software en diensten 
aanbieden, die als het ware de ruggengraat 
vormen waar die drie spelers in het ecosys-
teem op kunnen bouwen. 
VFB Wat doet jullie software dan precies?
Leys Wij hebben softwareproducten die 
helpen om de machines aan te sturen: onze 
Machine Control Software, onze Build Pro-
cessoren en ons Additive Manufacturing 
Control Platform.

Daarnaast hebben we softwareproducten, 
Magics en Streamics, die de productie aan-
sturen. Zij laten de gebruiker van de machine 
toe zijn machine efficiënter te gebruiken. En 
zij laten de manager van een machinepark toe 
om de flow voor die verschillende producten 
en materialen op te volgen en te controleren. 

Daarnaast hebben we ook softwarepro-

ducten die gebruikt worden voor de design 
van de producten. Maar hier gaat het hoofd-
zakelijk om design in de medische sector. Wij 
gaan immers niet concurreren met de grote 
spelers op het vlak van de CAD-software. 
Maar in de medische sector, met name voor 
‘design on human anatomy’, werken de klas-
sieke CAD-programma’s niet, of toch niet zo 
efficiënt als onze Mimics Innovation Suite.
VFB U levert niet enkel software. U print ook 
voor de klanten en u levert diensten. Waarover 
gaat het dan?
Leys Onze markt staat nog in haar kinder-
schoenen. Daar volstaat het niet enkel de 
software te leveren. Je moet de nieuwe spe-
lers helpen en begeleiden en soms moet je de 
markt gewoon zelf maken. 

Wij maken wel onze eigen 3D-printing-
machine, de Mammuth, maar wij verkopen 
die niet. Die dient voor intern gebruik. Daar 
leren we veel uit om de software te maken, die 
de machines aanstuurt. Doordat we zelf die 
machine bouwen, zitten we niet in het lucht-
ledige te programmeren. En dat gebruiken 
we om onze softwareproducten te verbete-
ren. We hebben echter niet enkel producten 
die het 3D-printingproces aansturen. Hier in 
Leuven hebben wij ook de grootste 3D-prin-
tingfabriek van Europa. 

Want de klant begint niet met onze soft-
ware te kopen. Hij klopt meestal aan met de 
vraag of 3D-printing iets voor hem kan bete-
kenen en komt vervolgens met het verzoek of 
wij iets voor hem kunnen printen. We gaan 
dan samen met onze klant op stap. We be-
ginnen met het denkproces, -‘co-engineering 
noemen we dat. Dat leidt vaak tot het printen 
van innovatieve stukken op onze machines. 

Eens de klant tevreden is over de manier 
waarop we voor hem printen, zal hij vaak zijn 
eigen printer kopen en zelf printen. ‘A happy 
customer is a lost customer’. Maar hij zal wel 
onze software gebruiken om op dezelfde ef-

ficiënte manier te blijven printen. We ‘ver-
liezen’ dus zelden een klant; die verschuift 
meestal van productie naar software.

Ook in de medische sector nemen we de 
arts bij de hand en begeleiden hem door het 
hele ‘productieproces’, met software, dien-
sten en met patiênt-specifieke medische 
hulpmiddelen. Wij bieden de arts de soft-
ware aan om bv. een schedelplaat op maat te 
ontwerpen. Maar we helpen hem ook bij het 
ontwerpen daarvan, met het printen van het 
implantaat en met het plaatsen ervan tijdens 
de operatie, door middel van medische hulp-
stukken. Die ‘surgical guides’ zorgen ervoor 
dat een implantaat zo bij de patiënt geplaatst 
wordt, dat het perfect aansluit.

Het is die combinatie van het grootste 
softwareontwikkelingsteam in de industrie 
en de grootste en meest diverse 3D-printing-
fabriek die ons toelaat om de klant te bege-
leiden bij elke stap van het 3D-printing pro-
ductieproces. 
VFB Als u toch uw eigen 3D-printingmachine 
maakt, waarom is u dan niet actief in de hard-
ware markt?
Leys Wij denken dat ons model, gebaseerd 
op software en diensten, het beter zal doen 
dan de verkoop van hardware. Daar ver-
wachten we dat de marges onder druk zul-
len komen, naarmate patenten vervallen en 
er meer en meer nieuwe producenten komen 
uit Azië, en China in het bijzonder.

Een ander element is dat de fabrikanten 
hun printers met beperkte marges verkopen, 
maar dan op de materialen en de hulpstukken 
hoge marges proberen te realiseren. De vraag 
is hoelang dat houdbaar blijft. In de consu-
mentenmarkt kan dat nog een tijd bestaan. 
Maar de grote industriële spelers willen zelf 
controle houden over hun materiaal en niet 
afhankelijk zijn van één leverancier voor hun 
materiaal. 

In dat model zijn wij dus niet aanwezig. 
Maar naarmate wij software kunnen leveren 
die toelaat materiaal te besparen door effici-
enter en sneller te printen, bieden wij wel een 
toegevoegde waarde waar onze klanten blij-
vend zullen voor betalen.
VFB Lopen de beide markten – hardware en 
software – niet voor een stuk parallel? 
Leys Analisten vergelijke Materialise vaak 
met fabrikanten van 3D-printers. Daar zie je 
dat de verkoop van de printers onder druk 

“De ruimere productie van 
eindproducten zal er wel 
komen, maar het zal nog een 
tijd duren. In 2015 zal dat 
er nog niet zijn en in 2016 
 vermoedelijk ook niet.”
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staat. Er is een stuk overcapaciteit en die 
moet nu worden weggewerkt. Deels heeft 
dat te maken met de te optimistische voor-
uitzichten voor de consumentenmarkt. Voor 
ons heeft dat weinig gevolgen, want met onze 
software zijn we in die consumentenmarkt 
toch niet aanwezig.

Daarnaast hebben een aantal bedrijven 
printers gekocht en die willen ze nu eerst 
maximaal benutten, voor zij opnieuw gaan 
investeren. Bovendien zijn een aantal nieuwe 
technologieën aangekondigd, wat maakt dat 
wie nog even kan wachten, zijn aankopen lie-
ver uitstelt tot hij zicht heeft op die nieuwe 
mogelijkheden. Wie de aankoop van nieu-
we printers uitstelt, zal zich dan eerder rich-
ten op het verbeteren van zijn bestaand pro-
ductieapparaat en/of op het uitbesteden van 
bepaalde opdrachten. En daar komen onze 
softwaretools en onze (printing)diensten in 
beeld. Dat verklaart dat onze cijfers voor een 
deel anticyclisch zijn. Als de verkoop van de 
printers vertraagt, versnelt de verkoop van 

onze software en onze diensten. Al is dat 
maar een tijdelijk effect.

De marges zouden in de software en in de 
dienstverlening wel altijd beter moeten zijn 
dan in de hardware. Dat zal zeker het geval 
zijn wanneer de markt stabiliseert, wat van-
daag nog niet het geval is. We verwachten dat 
we nog voor ettelijke jaren significante groei 
en technologische diversificatie voor de boeg 
hebben. 

VFB Hoe reageert u op die verwachte snelle 
groei?
Leys Voor ons betekent zulks, dat wij moe-
ten blijven investeren om onze software 
compatibel te houden met de nieuwe tech-
nologieën en de nieuwe producten. En die 
significante investeringen in Onderzoek en 

Ontwikkeling (O&O) wegen op onze EBITDA-
marge. Dat moeten wij echter blijven doen, 
als we het marktleiderschap willen behou-
den. De tijd van oogsten zal komen als deze 
markt rijper geworden is en stabiliseert.

Vandaag moeten we ook de middelen 
die wij inzetten voor Verkoop en Marketing 
fors opdrijven. Vooral in Azië komen er veel 
nieuwe spelers bij en daar moeten wij als eer-
ste aanwezig zijn, om ervoor te zorgen dat zij 
met onze software werken. Dat zal ook een 
inspanning van meerdere jaren zijn. Ook hier 
geldt dat, eens de markt stabiliseert, de tijd 
van oogsten zal komen.
VFB Hoe verklaart u die snelle groei? 
Leys Als de sector vandaag zo snel groeit, is 
het precies omdat men 3D-printing niet enkel 
meer gebruikt voor het printen van prototy-
pes, maar ook voor het printen van beperkte 
series van complexe stukken. Dat vind je het 
meest in complexe, en bijgevolg sterk geregle-
menteerde industrieën, zoals luchtvaart en de 
medische sector en minder in de autosector.
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“Hier in Leuven hebben wij de 
grootste 3D-printingfabriek 
van Europa.”
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Maar als je een stuk, dat 
structureel belangrijk is in 
bv. een vliegtuig, fabriceert 
via 3D-printing, dan krijg je 
te maken met een heel strikte 
kwaliteitscontrole. Die con-
trole moet permanent gebeu-
ren tijdens het productiepro-
ces zelf. Daar is de industrie 
nu mee bezig. Dat is het soort 
tools dat wij vandaag ontwik-
kelen. Die strikte kwaliteits-
controle is een belangrijke 
reden waarom de productie 
van eindproducten veel tra-
ger op gang komt dan ver-
wacht. Die ruimere produc-
tie van eindproducten zal er 
wel komen, maar het zal nog 

een tijd duren. In 2015 zal dat 
er nog niet zijn en in 2016 ver-
moedelijk ook niet. 

Prototyping staat nog altijd voor pakweg 
een kwart van onze omzet. Wij verdienen daar 
goed geld mee, al was het maar omdat er wei-
nigen zijn die zo efficiënt prototypes kunnen 
printen als wij en weinigen die zulke complexe 
prototypes aankunnen als wij. Maar die markt 
van de eindproducten, die komt er. De voorde-
len van de ‘reduced cost of complexity’ en de 
‘reduced cost of variety’ zijn er. 
VFB Welke sectoren zullen het meest profiteren 
van die voordelen?
Leys Die voordelen gelden natuurlijk niet 
voor alle producten. Neem bv. de autosec-
tor. Onze klanten daar zijn de topmerken als 
Bentley en Ferrari. Het 3D-printen geeft mo-
gelijkheden tot personaliseren. Een koper 
van een Bentley heeft er wat voor over om 
een stuur of een dashboard in zijn wagen te 
hebben dat er compleet anders uitziet dan 
dat van elke andere Bentley. In de massapro-
ductie zal je dat nooit hebben.

In de luchtvaartindustrie kan je gewicht 
besparen, doordat je volle structuren kan 

vervangen door lichtere binnenstructuren. 
Daardoor zal het vliegtuig minder kerosine 
verbruiken. Daar is 3D-printing nuttig. 

De eerste toepassingen zullen 3D-geprinte 
stukken zijn, die gewicht besparen, maar niet 
structureel zijn, zoals bagagerekken, wandbe-
kleding en zetels. Daar is de kwaliteitscontro-
le minder belangrijk. Als er een probleem is 
met de zetel, zal dat er niet voor zorgen dat 
het vliegtuig valt.

Als je gewicht wil gaan besparen in de 
vleugels en de motoren, ligt dat wel anders. 
Dus dat zal nog wat duren, precies omdat de 
hulpmiddelen ontwikkeld moeten worden 
om de kwaliteit te bewaren. En daar kan onze 
software dan weer een grote rol in spelen.
VFB U had het eerder over build processors. 
Waarover gaat het hier? 
Leys Build processors zijn, kort samenge-
vat, print drivers. Alle fabrikanten van 3D-
printers hebben hun eigen build processor. 
Wij bieden hen de mogelijkheid om een ma-
chine te verkopen met onze build proces-

sor. Die is veel performan-
ter. Hij kan toelaten om 
niet enkel informatie te stu-
ren van het design bestand 
naar de printer, maar ook 
om informatie van de prin-
ter terug te krijgen en dat is 
cruciaal voor kwaliteitscon-
trole. 

Waarom groeit de omzet 
van ons softwaresegment 
zo snel? Dat is voor een deel 
omdat de markt zich voor-
bereidt op het produceren 
van eindproducten. Maar 
ook de build processoren 
zorgen voor een groot deel 
van de groei. Dat product is 
sneller tot een succes uitge-
groeid dan wij hadden ver-
wacht. 
VFB Materialise is actief 
in een nieuwe technologie. 
Wat trekt u en de medewer-
kers van het bedrijf daar zo 
in aan?
Leys Wat ons echt drijft, 
denk ik, is wat die technolo-
gie kan betekenen. We zijn 
er met z’n allen van over-

tuigd dat ‘additive manufacturing’ een ver-
schil kan maken voor de komende generaties. 

 Producten die alleen maar gemaakt wor-
den in de hoeveelheden, op de plaats en op 
het ogenblik waarop ze nodig zijn, kunnen 
ecologisch een groot verschil maken. Als die 
producten dan ook nog aangepast zijn aan 
de persoonlijke noden van de klant, terwijl 
de consument nu via de reclame aangemoe-
digd wordt om zich aan te passen aan de stan-
daardmaat van een (massa-)product, dan kan 
de mens daar alleen maar wel bij varen. Die ‘ 
personal touch’, daar doen we het voor.

  
•
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“De build processoren 
zijn sneller tot een succes 
 uitgegroeid dan wij hadden 
verwacht.”

©
 L

ie
ve

n
 V

an
 A

ss
c
h

e
 /

 I
m

ag
e
 D

e
sk

Aalst | Antwerpen | Anzegem | Berchem | Brussel | Deurne | Drongen | Gent
Hasselt | Ieper | Knokke | Kortrijk | Leuven | Mechelen | Melsele | Overijse | Ukkel
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